

250.76-53

596

数字图书馆——新世纪信息技术的机遇与挑战

国际研讨会论文集

主 编：孙家正

副 主 编：周和平

编 辑：张晓星

编辑单位：组委会秘书处

北京图书馆出版社

图书在版编目(CIP)数据

数字图书馆:新世纪信息技术的机遇与挑战国际研讨会论文集/孙家正主编.一北京:北京图书馆出版社,2002.7

ISBN 7-5013-1931-6

I. 数… II. 孙… III. 数字图书馆—国际学术会议—文集 IV. G250.
76-53

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2002)第 042583 号

数字图书馆——新世纪信息技术的机遇与挑战国际研讨会论文集
书名 The Proceedings of Digital Library—IT Opportunities and Challenges
in the New Millennium
著者 孙家正主编 周和平副主编

出版 北京图书馆出版社 (100034 北京西城区文津街 7 号)

发行 (010)66126153 传真(010)66174391

E-mail Btsfxb@public.f.nlc.gov.cn

Website www.nlcpress.com

经销 新华书店

印刷 北京双桥印刷厂

开本 787×1092 毫米 1/16

印张 58.125

版次 2002 年 7 月第 1 版 2002 年 7 月第 1 次印刷

字数 1302(千字)

书号 ISBN 7-5013-1931-6/G·518

定价 平装 100.00 元 精装 120.00 元

The Proceedings of Digital Library— IT Opportunities and Challenges in the New Millennium

Editor-in-Chief: Sun Jiazheng

Vice Editor-in-Chief: Zhou Heping

Editor in Charge: Zhang Xiaoxing

Editorial Team: Secretariat Office of the Organizing Committee

Beijing Library Press

会议组织委员会

组委会主任：孙家正 文化部部长
组委会副主任：周和平 文化部副部长
 吕福源 教育部副部长
 马颂德 科学技术部副部长
 高虎城 对外贸易经济合作部部长助理
 张海涛 国家广播电影电视总局副局长
 杨牧之 国家新闻出版总署副署长
 张 茅 北京市副市长

组委会成员：李景和 文化部办公厅主任
 李 雄 文化部计划财务司司长
 童明康 文化部教育科技司司长
 王永章 文化部文化产业司司长
 陈琪林 文化部社会文化图书馆司司长
 丁 伟 文化部对外文化联络局局长
 杨炳延 国家图书馆常务副馆长
 张彦博 国家图书馆副馆长
 张晓星 国家图书馆副馆长
 陈 刚 中国国际贸易促进委员会北京市分会会长
 储祥银 中国国际贸易促进委员会北京市分会副会长
 陈刘钦智 美国西蒙斯大学教授

组委会秘书处

秘 书 长：张彦博 国家图书馆副馆长
常务副秘书长：张晓星 国家图书馆副馆长
副 秘 书 长：方自今 孙利平 孙一钢 秦苏宾 申晓娟 孙 鹏
秘书处办公室：李晓明 蒋伟明 顾晓光 齐 欣 李雪莹 罗 翀

Organizing Committee

Chair: Sun Jiazheng Minister, Ministry of Culture

Vice-Chairs: Zhou Heping Vice-Minister, Ministry of Culture
Lü Fuyuan Vice-Minister, Ministry of Education
Ma Songde Vice-Minister, Ministry of Science and Technology
Gao Hucheng Assistant Minister, Ministry of Foreign Trade and Economic Cooperation
Zhang Haitao Vice-Minister, State Administration of Radio, Film & Television
Yang Muzhi Vice-Minister, General Administration of Press and Publishing
Zhang Mao Vice-Mayor, the People's Government of Beijing Municipality

Members: Li Jinghe Director-General, General Office, Ministry of Culture
Li Xiong Director-General, Department of Planning & Finance, Ministry of Culture
Tong Mingkang Director-General, Department of Education Science and Technology, Ministry of Culture
Wang Yongzhang Director-General, Department of Cultural Industry, Ministry of Culture
Chen Qilin Director-General, Department of Social Culture and Libraries, Ministry of Culture
Ding Wei Director-General, the Bureau for External Cultural Relations, Ministry of Culture
Yang Bingyan Chief Deputy Director, National Library of China
Zhang Yanbo Deputy Director, National Library of China
Zhang Xiaoxing Deputy Director, National Library of China
Chen Gang Chairman, China Council for the Promotion of International Trade (CCPIT) Beijing Sub-Council
Chu Xiangyin Vice Chairman, China Council for the Promotion of International Trade (CCPIT) Beijing Sub-Council
Ching-chih Chen Professor, Simmons College, USA

Secretariat Office of the Organizing Committee

Secretary-General: Zhang Yanbo Deputy Director, National Library of China

Chief Deputy Secretary-General: Zhang Xiaoxing Deputy Director, National Library of China

Deputy Secretary-General: Fang Zijin Sun Liping Sun Yigang Qin Subin Shen Xiaojuan Sun Peng

Secretariat Office: Li Xiaoming Jiang Weiming Gu Xiaoguang Qi Xin Li Xueying Luo Chong

专家评审委员会

主任：张 钛 中国科学院院士、清华大学教授

副主任：陈 力 国家图书馆研究馆员

吴建中 上海图书馆研究馆员

孙承鉴 国家图书馆研究员

陈忻钧 美国亚利桑那大学教授

委员：(以拼音为序)

常 林 首都图书馆副研究馆员

陈 凌 中国高等教育文献保障系统(CALIS)管理中心高级工程师

戴龙基 北京大学图书馆研究馆员

姜爱蓉 清华大学图书馆研究馆员

金茂忠 北京航空航天大学图书馆教授

李东来 辽宁省图书馆研究馆员

马自卫 北京邮电大学教授

祁长松 国防大学图书馆副研究馆员

秦苏宾 中国数字图书馆有限责任公司高级经济师

孙 坦 中国科学院文献情报中心副研究馆员

田国良 中共中央党校图书馆研究馆员

王大可 深圳图书馆研究馆员

汪东波 国家图书馆研究馆员

张保明 中国科技信息研究所信息服务中心研究员

Professional Committee

Chair: Zhang Bo Professor, Tsinghua University

Vice-Chairs: Chen Li Ph.D. and Deputy Director, National Library of China

Wu Jianzhong Research Librarian and Deputy Director, Shanghai Library

Sun Chengjian Research Librarian, National Library of China

Hsinchun Chen Professor, The University of Arizona, U.S.A

Members: (in the order of the family names)

Chang Lin Associate Research Librarian, Capital Library

Chen Ling Deputy Director and Associate Professor, Administrative Center,
China Academic Library & Information System

Dai Longji Research Librarian, Peking University Library

Jiang Airong Research Librarian, Tsinghua University Library

Jin Maozhong Professor, Library of Beijing University of Aeronautics and
Astronautics

Li Donglai Research Librarian, Liaoning Provincial Library

Ma Ziwei Professor, Beijing University of Posts and Telecommunication

Qi Changsong Associate Research Librarian, the PLA National Defence
University Library

Qin Subin General Manager, Chinese Digital Library Corp., Ltd

Sun Tan Ph. D., Documentation and Information Centre of the Chinese
Academy of Science

Tian Guoliang Research Librarian, Library of CPC Central Committee Party
School

Wang Dake Research Librarian, Shenzhen Library

Wang Dongbo Research Librarian, National Library of China

Zhang Baoming Professor, National Engineering and Technology Library

序　　言

二十一世纪将是科技腾飞的世纪。

新的世纪,文化工作者任重而道远:要用先进的科学技术,传播知识、传播信息、传播优秀的民族文化,最大限度地为社会公众提供服务。为满足这一需求,数字图书馆应运而生。作为评价一个国家信息基础设施水平的重要标志并成为各国文化科技竞争焦点之一的数字图书馆建设,不仅给图书馆业带来一场革命,而且为先进文化的传播提供了新的有效手段。

自 2000 年起,由中华人民共和国文化部主持实施的“中国数字图书馆工程”正式启动。“国家数字图书馆基础工程”项目也已经被中国政府正式批准立项实施,成为“中国国民经济和社会发展第十个五年计划”的重点建设项目,为加快中国数字信息资源基础设施建设、促进信息资源共享、实现信息产业跨越式发展迈出了坚实的一步。但是,作为一项宏大的民族文化工程,中国数字图书馆工程的建设还有许多问题需要解决。在这种情况下,广泛的、多层次、多渠道的国内外信息技术的交流与合作显得尤其重要。为了确保中国数字图书馆工程有一个较高的起点,由中华人民共和国文化部主办,教育部、科学技术部、对外贸易经济合作部、国家广播电影电视总局、国家新闻出版总署(国家版权局)和北京市人民政府作为支持单位,中国国家图书馆承办的“数字图书馆——新世纪信息技术的机遇与挑战国际研讨会”于 2002 年 7 月 9~11 日在北京隆重举行。本次会议是中国数字图书馆界的一次盛会,对于促进中国数字图书馆建设无疑是非常有意义的,对于世界各国的数字图书馆建设也将产生积极影响。可以说,本次会议是在数字图书馆这一领域搭建中国与世界各国交流平台的一次有益的探索,其意义已经超出了数字图书馆合作领域,而是不同国家、不同民族、不同文化之间的对话,将对来各国文化的发展产生不可估量的影响。本次会议的论文集共收录了中、外论 100 余篇,从不同的角度探讨并试图解决数字图书馆建设过程中出现的带有共问题。这不仅对“中国数字图书馆工程”的实施具有重要的借鉴意义,而且更

有利于我们开阔视野、拓宽思路,从整体上保证中国数字图书馆工程建设的较高起点。中国大众通过数字图书馆将更加了解世界,世界也将通过数字图书馆更加了解中国。中国的图书馆有责任将人类文明的重要信息加以保存并共享,有责任架起一座连接中国与世界的桥梁,这不仅有利于中国的社会发展,也将有利于促进世界和平和共同发展。

中华文化源远流长、博大精深,无论过去和现在,都以其海纳百川的气魄展现出中华民族的宽厚胸怀。我们要以中国数字图书馆工程建设为契机,抓住机遇,努力弘扬和传播中华文化,推动中国走向世界,并在人类的文明进步中发挥应有的作用。

孙家正

Foreword

The 21st century shall be a century of scientific and technical take-off.

During this new century , the tasks entrusted to the cultural workers are heavy and the road ahead is long. They have to use advanced science and technology to disseminate knowledge, information and excellent national culture, and try their utmost to serve the whole population. To cater to this need, digital libraries have emerged at this critical moment. As an important yardstick for ensuring the level of the national information infrastructure and one of the focuses of competition between various countries in the fields of culture and science and technology, development of digital libraries has not only cause a revolution in the library community, but also provided a new and effective tool for dissemination of excellent cultures.

The China Digital Library Project was officially started in the year 2000 under the auspices of Ministry of Culture. The Basic National Digital Library Project has been approved by the Chinese Government and listed as a key construction project in China's 10th Five-Year Plan on National Economic and Social Development. This is a solid step forward to speed up China's construction of China's digital information resource infrastructure, to promote information resource sharing, and develop its information industry by leaps and bounds. As a huge national cultural project, however, there are many problems to be solved in the construction of the China Digital Library Project. Under such a circumstance, it is of vital importance to carry out an extensive, multi-echeloned and multi-channeled exchange and cooperation in information technology both at home and abroad. In order to start the project at a comparatively higher point, the International Conference of Digital Library—Opportunities and Challenges in the New Millennium, sponsored by the Ministry of Culture and hosted by the National Library of China with support from the Ministry of Education, the Ministry of Science and Technology, the Ministry of Foreign Trade and Economic Cooperation, the General Administration of Radio, Film and Television, the General Administration of Press and Publication (the National Copyright Administration), and the People's Government of Beijing Municipality,

will be solemnly held in Beijing between July 9 – 11, 2002. Undoubtedly, this grand gathering of China's digital library circle shall be of extraordinary significance to promoting development of digital libraries in China. It shall also produce an active influence upon the development of digital libraries in all countries of the world. It can be said that the conference shall be a beneficial exploration into the construction of a platform of exchanges between China and other countries in the world in the field of digital libraries. With its significance extending beyond the fields of cooperation in digital libraries, the conference offers a forum for dialogue between different countries, different nations, and different cultures. It shall produce an immeasurable influence upon future development of culture in various countries in the world. More than 100 papers have been collected in the proceedings. From different angles, these papers provide solutions to issues of common concern that may crop up during the process of construction of digital libraries. They shall not only be of referential importance to implementation of the China Digital Library Project, but also conducive to broaden our field of vision, widen our train of thought, and guarantee a comparatively high starting point of construction of the project in the overall terms. Via digital libraries, the China people shall extend their acquaintance of the world, and the world shall acquire a closer acquaintance with China. China's libraries shoulder the responsibility to preserve and share with others all important information about human civilization, and to build a bridge connecting China and the rest of the world. This will be beneficial not only to the social development in China, but also to the promotion of peace and common development in the world.

Being splendid, extensive and profound, the Chinese culture runs a long course and from a remote source, and it has always been a show, both in the past and at present, of the all-embracing mind of the Chinese nation. We should make use of the opportunity of construction of the China Digital Library Project to carry forward and disseminate the Chinese culture, to bring China closer to the world, and to play a due role in advancing human civilization.

Sun Jiazheng

目 录

(Content)

知识经济与中国的数字图书馆建设

在“数字图书馆——新世纪信息技术的机遇与挑战”国际研讨会的发言	胡启恒(1)
Knowledge-based Economy and Construction of Digital Libraries in China	Hu Qiheng(7)
探索美国和全球数字图书馆的发展:联邦政府机构和总统信息技术顾问委员会的作用	陈刘钦智(17)
Digital Library Development in the US and Global Reach: Roles of Federal Government Agencies and PITAC	Ching-chih Chen(28)
电子图书馆、电子政务、电子商务:共同的思路与全新的机遇	陈忻钧(42)
E-Library, E-Government, and E-Commerce: Common Threads and New Opportunities	Hsinchun Chen (49)
A Flexible Classification Scheme for Metadata Resources	Ee-Peng Lim et al. (59)
A Look at Digital Library Development in China	Hui Ping (Freya) Luo et al. (74)
A Model of Building a Multilingual Full-Text Digital Library of Electronic Theses and Dissertations (ETDs)	Yin Zhang(87)
A Personalized Service Model of Digital Library	Liu Ziheng Zheng Qingwen(93)
A Study on Digitization of Minorities' Literatures	Bao Heping Wang Xueyan(101)
Advancing Education through Digital Libraries: NSDL, CITIDEL, and NDLTD	Edward A. Fox(107)
An Experimental Study on a Collaborative Development of a Multilingual Subject Gateway for Public Library Users	Shigeo Sugimoto et al. (118)
Automated Text Categorization for Chinese Based on the Multinomial Bayesian Model	Xue Dejun Sun Maosong(131)
Automatic Relevance Learning in Web-Based Information Retrieval	Geoffrey Z. Liu(141)
Challenging Dragons: Collection Care and Aspects of Digital Management	Vanessa Marshall(159)
China-US Million Book Digital Library Project	Gao Wen Huang Tiejun(172)
Color Content-Based Image Retrieval Techniques in Digital Libraries	Zhang Xuefu Leng Fuhai(178)
Comparative Study of Digital Library Construction in China	Cui Ruiqin(186)
Copyright and Right of Digital Information: Challenges to Information Professional and India's Scenario	Constantine M. Nyamboga T. D. Kemperaju(196)
Copyright Protection for a Modern Digital Library in China	Su Li(207)

Creating a Free-to-Read International Digital Library	Erika C. Linke(213)
Design and Implementation of a Digital library for Chinese Architecture Study and University Education	Xing Chunxiao et al. (220)
Designing for an Open Digital Library: The Practice of CSDL	Zhang Xiaolin(237)
Developing Digital Libraries with Multimedia on Demand	Lily H. Hu Owen Tam (245)
Developing Specialized Reference Service System:A Model for China Digital Library	Hanrong Wang(259)
Developments of Digital Libraries in Japan: Library Activities and Governmental Policies	Masamitsu Negishi(267)
Digital Decisions in an American Public Library	Gary E. Strong(279)
Digital Libraries to Knowledge Portals : Towards a Global Knowledge Portal for Secondary Schools in Singapore	Yin Leng Thenget al. (291)
Digital Library and Knowledge Innovation	Hu Shenglin et al. (304)
Digital Library Development in Western Europe	Catherine Lupovici(308)
Digital Library System Based on Concept of Computer-processable Digital Objects	Hidehiro Ishizuka Ying Li(315)
Digital Music Library: Structure and Technology	Feng Yazhong et al. (327)
Discussing the Problems in the Process of Construction Of Digital Library	Ren Ruijuan(335)
Discussion on the Open Architecture for Digital Libraries	Zhao Siyou(343)
Dynamic Interoperation of Non-cooperating Digital Libraries	Rong Shi et al. (350)
Emerging Information Architectures for Distributed Digital Libraries	Liz Lyon(362)
English/Chinese Documents Alignment Using Length-based and Text-based Approaches	Christopher C. Yang Kar Wing Li(371)
Evaluation of Domestic Application Platforms for Digital Libraries	Ling Yi(382)
Exploring Cultural Origins and Evolution by Navigating Searchable Video and Film Archives	Howard D. Wactlar(387)
Flexible Platform of Digital Library and XML Engine System	Cheng Xueqi et al. (391)
Framework on Digital Resources Construction	Xiang Guilin(398)
Hybrid Partition Inverted Files for Large-Scale Digital Libraries	Wensi Xi et al. (404)
Image Organizing on Networks	Lai Maosheng Kong Tao(419)
InfoBase—the Extension and Supplement of Digital Library	Su Guiyang et al. (425)
Information Detection and Knowledge Innovation	Wen Youkui et al. (431)

Information Integration and Services Provided by Specialized Digital Library	Sun Zhengdong Lun Hong(439)
Intellectual Property in the Founding of a Digital Library	Li Jiaqing(446)
Large-scale Emperor Digital Library and Semantics-sensitive Region-based Retrieval	Ching-chih Chen James Z. Wang(454)
Layered Model for Digital Library	Ma Yinghua et al. (463)
Managing Complexity:Design and Implementation of the Multimedia Information System for the Hong Kong Central Library	William Kwok-Pui Chan Alvin Man-Kin Yong(468)
Marketing Management of Digital Libraries	Xiao Qing et al. (485)
Metadata Design And Authority Control of THADL	Wu Kaihua et al. (491)
Metadata Standard of Digitized Journals	Liu Tingyuan(497)
OAIS Reference Model and Chinese Metadata Schema	Xu Zhouya et al. (506)
On Architecture of a Digital Library	Dong Hui Ding Botao(515)
On the Construction of an Information Network in the Era of the Digital Library	Song Tianhe Li Chengyun(528)
On the Copyright Protection Technology of Digital Library and the Legal Limitations on Circumvention	Qiu Junping Chen Jingquan(533)
On the Methods of Information Resources Visualization	Zhou Ning et al. (539)
Preserving Current Public Discourse for the Future: The Digital Archive for Chinese Studies (DACHS)	Jennifer Gross Hanno Lecher(544)
Research and Localization Test of Digital Resource Integration Systems	Zheng Xiaohui Jiang Airong(553)
Research on Architecture of Massive Information Management for Digital Library	Zhou Lizhu et al. (559)
Resource Construction in Children's Digital Libraries	Zhao Xichen(576)
Retrieval Architecture of Digital Libraries	Lin Haiqing(582)
Some Best Practices and Ideas on Ancient Works Creation in Digital Library	Liu Gang(591)
Some Opinions on Chinese Metadata Generation	Ma Yitai Zhu Guiling(597)
Study on Copyright Protection in the Construction of Digital Library Information Resources	Ma Haiqun(604)
Study on Creation and Refining of UIDB in Digital Libraries	Yang Minghua (613)
Study on the Electronic Book Service of Digital Library	Cheng Lili Zhao Lin(622)
Technical Essence of Digital Libraries	Deng Xinmin(629)
Technology Foundations for Digital Libraries	Art Pasquinelli(635)
The Cost Comparison of Profitableness and Non-profitableness	
—The Establishing and Maintaining Mode of Digital Libraries	Li Baozhen et al. (649)
The Design and Implementation of Dynamic Metadata Management System	

.....	Chao-chen Chen et al. (656)
The Design of an Adaptable XML Converter	Niu Zhendong(671)
The Future of Medical Library	
——PUMC Library's Unique Strategies of Building the Medical Documents Database	
.....	Ruan Xueping Fang An(676)
The Interoperable Digital Geological Museum Based on CORBA and OAI Protocols	
.....	Zhang Ming et al. (683)
The Protection and Restriction of Copyright in Digital Library	
.....	Wang Weidong Xiao Tianle(690)
The Research of Z39.50 Based Searching Middleware in Digital Library	
.....	Zhang Jing et al. (696)
Towards an Internet Based Information Portal for Berlin and Brandenburg	
.....	Beate Rusch (702)
WebGIS-based Integrated Metadata Retrieval System	Wang Aihua et al. (710)
XML-based Financial Knowledge Management and Tag Generation	
.....	Jerome Yen Percy L. T. Yuen(717)
XML 在数字图书馆中的应用	印 峻(737)
把图书馆信息门户建到用户的掌中	
——对筹建西肯塔基大学图书馆“PDA 信息门户”的思考	袁海旺 胡明蓉(743)
从信息传播学角度看数字图书馆建设.....	陈晓鸥(751)
服务主导型数字图书馆模式探讨.....	杨宗英等(756)
基于古文献特藏的数字图书馆系统的设计与实现.....	肖 瑰 冯 英(760)
军事理论科学数字图书馆建设研究.....	祁长松(769)
论建立中国文献信息资源共建共享工作指导委员会的构想.....	马学林(777)
面向用户的智能化需求信息跟踪系统模型探讨	
——以用户需求数据来源模型为侧重.....	都平平等(783)
试论数字图书馆信息资源的开发.....	李学英(787)
数字北京工程中的数字图书馆文献资源管理系统建设.....	常 林(793)
数字环境下图书馆开展网络信息服务中的信息产权问题.....	陆宝益 葛泽生(801)
数字图书馆的技术框架.....	镇锡惠(807)
数字图书馆的情报学史分析.....	王 琳(814)
数字图书馆的实践探索——从《四库全书》电子版到“孙中山数字图书馆”	
.....	张轴材等(819)
数字图书馆环境中的标准研究.....	陈华明(830)
数字图书馆建设中的知识产权问题及其解决对策.....	张 鹰(839)
数字图书馆信息资源建设构想.....	戴洪霞 刘彩虹(846)
数字图书馆应用平台及网络架构研究.....	王大可(853)
数字图书馆与版权保护.....	程 军(860)
探讨数字图书馆建设中的版权保护问题.....	何义锋(864)

网上信息知识产权政策应优先考虑的几个利益问题.....	陈传夫(869)
学科网络资源导航库.....	苏开颜 邢美园(876)
一种语义 Web 环境下的数字图书馆框架	刘柏嵩 韩惠琴(883)
中国数字图书馆:关于西部公共图书馆数字资源建设的讨论	张伟云(889)
资本运营理论对数字图书馆的适用性分析.....	常有寅(896)
跋.....	(902)
Postscript	(903)
编后记.....	(905)
Acknowledgment	(906)

知识经济与中国的数字图书馆建设

在“数字图书馆——新世纪信息技术的机遇与挑战”国际研讨会的发言

胡启恒

(中国科学技术学会副主席,中国工程院院士)

各位女士、各位先生:大家好!

由中华人民共和国文化部主办的“数字图书馆——新世纪信息技术的机遇与挑战”国际研讨会已经隆重开幕。300余位国内外专家学者齐聚一堂,就我们共同关心的数字图书馆议题切磋研讨,广泛交流,意义深远。我作为中国数字图书馆工程建设的顾问,对光临这次会议的各国专家学者,表示热烈的欢迎!对大家关心中国数字图书馆工程建设,即将提出的建设性意见与建议,表示衷心的感谢!相信经过我们的共同努力,研讨会将对中国数字图书馆工程的建设产生积极的影响,并对世界数字图书馆事业的进步起到促进作用。

由于科学技术的突飞猛进,特别是互联网在全球范围的普及,使知识产生、传播和应用的速度大大加快,世界正在走向知识经济时代。在这个迅速变化的世界上,中国是近20年来改变最大的国家之一。作为WTO的成员,中国正在进一步推进社会和经济体制的改革,为迎接知识经济时代打好基础。数字图书馆与知识在全球的广泛传播以至知识经济的形成有着密不可分的关系,我在发言中将对世界与中国发生的重要变化稍加说明,然后介绍中国数字图书馆建设的基本情况。

一、转变中的世界与中国^{[1][2][3][4][5]}

当前,国际变化的一个新的主要因素是知识创造和传播的加速,这种加速是因为所有科学知识和技术领域里,特别是电子信息、基因和纳米科学与技术的突破性进步,造成了有利于知识加速传播、普遍应用所需要的前所未有的环境。对这一革命性的转变,各国有不同的提法:新经济、知识经济、信息与通信技术(ICT)革命、信息社会、知识社会、后工业社会等等。

信息技术的快速进步提高了信息加工和传输的速度,反之又加速了科技发展。不同地域研究者之间低成本的电子网络也加速了研究进程,并创造出许多更新的技术,所有这些进步改变了经济和社会相互作用的模式。高性能计算正在成为像自来水与电一样的无处不在、随手可得的资源——下一代互联网络将是知识资源的网,高性能计算的网(GRID)。研究手段的突破性进步导致创新加快、成本降低,例如:高性能计算在20世纪的最后25年中,100万次运算能力的成本从7500美元下降到20美分;互联网的普及化和高速化使传输1万亿比特数据(相当于12万册100万汉字的书)的成本从15万美元下降到10美分;互联网连接了全球的4亿人口,改变了人们生产和生活的方式,知识的传播和共享导致科学技术更快的进步,其组织和管理的新模式还创造出新的竞争。

为了强调知识的空前重要性,OECD(经济合作与发展组织)国家运用“知识经济”这一概